

论文

ZEMAX辅助分析斜方棱镜面形误差对出射光平行度的影响

刘爱敏^{1,2};高立民¹;吴易明¹;马娜^{1,2};李 研^{1,2}

1.中国科学院西安光学精密机械研究所, 陕西西安710119; 2.中国科学院研究生院, 北京100039

摘要:

介绍一种根据出射光平行度要求计算斜方棱镜面形误差的方法。根据忽略局部光圈数的简化分析模型, 获得面形误差对应光圈数与相关球面半径的关系, 通过几何处理方法, 求得一定面形误差对应的球面半径与平面倾角的关系, 将斜方棱镜的工作面倾斜一定角度, 运用折射定理, 将具体面形误差转化为相应平面的倾斜角度, 得到出射光相对于理想光轴的倾斜角度及其关系式, 并在ZEMAX中建立斜方棱镜的两种模型。根据ZEMAX仿真结果, 给出了各个工作面形误差分配方案, 得出随着光束口径的增大, 斜方棱镜反射工作面和折射工作面形误差对出射光偏折角影响规律不同等结论。

关键词: 斜方棱镜面形误差; ZEMAX辅助分析; 出射光平行度

ZEMAX auxiliary analysis for effect of rhombic prism surface shape error on parallelism of emergent beam

LIU Ai-min^{1,2}; GAO Li-min¹; WU Yi-ming¹; MA Na^{1,2}; LI Yan^{1,2}

1. Xi'an Institute of Optics and Precision Mechanics, CAS, Xi'an 7 10119, China;
2. Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100039, China

Abstract:

A calculation method to calculate the surface shape error of rhombic prism according to parallelism demand of emergent beam is introduced. The relation of the surface shape error to f-number and relevant spherical radius was achieved according to the reducing analysis model ignoring the local f-number. Two kinds of rhombic prism model are established by ZEMAX. According to the simulation results from ZEMAX, the correctness and limitation of the former methods are proved and analyzed. The results are used to analyze the effect of the surface shape error of the rhombic prism on parallelism of the emergent beam. The assignation plan of the surface shape error for each working surface is presented. A conclusion that the effects of surface shape errors of the refractive and reflective surfaces on the deviation angle of the emergent beam are different with the increase of the incident beam diameter is achieved.

Keywords: surface shape error of rhombic prism; ZEMAX auxiliary analysis; parallelism of emergent beam

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 刘爱敏(1984-), 女, 河南汝州人, 硕士研究生, 主要从事光学设计和光学系统分析。

作者简介:

参考文献:

[1] 李士贤, 李林. 光学设计手册 [M]. 修订版. 北京: 北京理工大学出版社, 1996.
LI Shi-xian, LI Lin. Optical design manual [M]. Revised version. Beijing: Beijing Institute of Technology Press, 1996. (in Chinese)
[2] 高立民, 罗长州, 陈良益. 五角棱镜在方位对准中的应用 [J]. 应用光学, 2003, 24(1): 5-7.
GAO Li-min, LUO Chang-zhou, CHEN Liang-yi. Application of penta prism in azimuth laying [J]. Journal of Applied Optics, 2003, 24(1): 5-7. (in Chinese with an English abstract)
[3] 光学仪器设计手册编辑组. 光学仪器设计手册: 上册 [M]. 北京: 国防工业出版社, 1971.

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF (1351KB)
- [HTML全文]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 斜方棱镜面形误差; ZEMAX辅助分析; 出射光平行度

本文作者相关文章

- 刘爱敏
- 高立民
- 吴易明
- 马娜
- 李 研

Editorial group of design manual of optical instruments .Design manual of optical instruments: first half volume [M] . Beijing: National Defense Industry Press, 1971. (in Chinese)

[4] ZEMAX Development Corporation. ZEMAX optical design program user's guide january 2003

[M] .USA: ZEMAX Development Corporation,1995.

[5] 闫亚东, 何俊华, 仓玉萍, 等. 用ZEMAX 模拟五棱镜误差对平行度检测的影响 [J] .应用光学, 2007, 28(5): 649-653.

YAN Ya-dong, HE Jun-hua, CANG Yu-ping, et al. Effect of penta prism error on parallelism detection [J] . Journal of Applied Optics, 2007, 28(5): 649-653. (in Chinese with an English abstract)

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意: 本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容! 评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="6697"/>

Copyright 2008 by 应用光学